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§ 16 
Genomgång av närvarande ledamöter samt val av 
protokollsjusterare och datum för signering  

Beslut  
Julia Matusenko (S) och Sophia Granswed Baat (M) utsågs att 
justera dagens protokoll §§ 16-44. Justering sker digitalt den 4 
maj 2023. 
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§ 17 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Dagordningen godkändes. 
  
Fyra övriga frågor anmäldes: 

 Badplatser, skrivelse från Moderaterna och Centerpartiet 
 Hemställan gällande vårdcentral i Sätra, skrivelse från 

Sverigedemokraterna 
 Analys av potentiella samarbeten med civilsamhället, 

skrivelse från Sverigedemokraterna 
 Stadsdelens bästa pizza, skrivelse från Sverigedemokraterna 
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§ 18 
Medborgarförslag om att inrätta ett ungdomsfullmäktige 
förslagsvis enligt Göteborgs modell  
- medborgarförslag 
SKHLM 2023/222 
 

Beslut  
Medborgarförslaget skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar att medborgarförslaget 
skickas till förvaltningen för beredning och hör enhälligt bifall 
därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1157593 Medborgarförslag ungdomsfullmäktige maskat 
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§ 19 
Bygg ett seniorgym i Skärholmens stadsdel  
- medborgarförslag 
SKHLM 2023/307 
 

Beslut  
Medborgarförslaget skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkaratt medborgarförslaget 
skickas till förvaltningen för beredning och hör enhälligt bifall 
därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1157653 medborgarförslag seniorgym maskat 
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§ 20 
Håll våra viktigaste gång-och cykelbanor i Skärholmen 
rena i vinter med sopsaltning  
- svar på medborgarförslag 
SKHLM 2022/928 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
redovisning av hur det ser ut med möjligheterna för utökad 
sopsaltning av fler gång och cykelbanor i vår stadsdel. 
2. Stadsdelsnämnden skickar vidare medborgarförslaget till 
trafikroteln i staden för vidare utredning för att titta vidare på om 
det uppfyller de kriterier som finns och kan utvecklas och utökas. 
3. Stadsdelsnämden skickar även vidare att utreda hurvida 
sopsaltningen av den befintliga sträckan som sopsaltas idag 
fungerar till trafikroteln. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 16 november 2022 inkom ett medborgarförslag om att införa 
sopsaltning av parkväg mellan Bredäng och Skärholmen genom 
Sätra. Förslagsställaren ser att sopsaltning skulle kunna bidra till att 
fler personer cyklar även vintertid. 
Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att inte utreda förslaget 
vidare. Förvaltningen beskriver det befintliga prioriterade 
pendlingsstråk för cykel som sopsaltas genom Skärholmen. 
Förvaltningen redogör vidare för att Skärholmens drygt 4 mil långa 
parkvägsnät förbinder huvuddelen av områdets bostäder med 
centrum och kollektivtrafik, samt sköts enligt samma prioritering 
vilket ger jämlika förutsättningar oberoende var man bor i området. 
Förvaltningen beskriver slutligen skillnaden mellan nuvarande 
metod och sopsaltningsmetoden avseende kostnad samt 
miljöpåverkan. 
 

Förslag till beslut 
Ordförande Julia Matusenko (S) anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Miljöpartiet ett förslag till beslut enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Ledamoten Elisabeth Johansson (M) yrkar på förvaltningens förslag 
till beslut. Ordförande Julia Matusenko (S) hör att det finns fyra 
förslag 
till beslut, förvaltningens samt Socialdemokraterna, Vänsterpartiet 
och Miljöpartiets. Hon ställer dessa mot varandra och hör bifall till 
Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiets förslag till 
beslut. 
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Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Ledamoten Mikael Sundin (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån förförvaltningens förslag till beslut. 
Ledamoten Elisabeth Johnsson (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Ledamoten Conny Gabrielsson (L) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Ledamoten Alice Vestlin (C) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för förvaltningens förslag till beslut. 

Bilaga 
Förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Miljöpartiet. 
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Bilaga, förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Miljöpartiet 
2023-04-27 
  
Håll våra viktigaste gång-och cykelbanor i Skärholmen rena i vinter 
med sopsaltning 
  
Förslag till beslut 
  
Julia Matusenko m.fl. (S)       
Shamsa Ali Hassan m.fl. (V) 
Karmapriya Muschott m.fl (Mp) 
  
Förslag till beslut 
  
Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiet tackar 
Skärholmens stadsdelsförvaltning för redogörelse av 
medborgarförslagets utvärdering. Synpunkter gällande höga 
skötselkostnader och ökad miljöpåverkan är viktiga att beakta. 
I Stockholms stads budget för 2023 anges att Stockholm ska sträva 
efter att bli Europas främsta cykelstad. Det framgår även att 
stadsdelsnämnderna ska bidra till att Stockholm ska bli en ledande 
cykelstad och bistå trafiknämnden i arbetet med att skapa 
fullvärdiga primära cykelstråk och anpassa stadsmiljöerna för att 
minska konfliktytor mellan gående och cyklister. 
Vi ser fram emot att man i Skärholmen arbetar aktivt för det målets 
uppfyllande och att det skaps flera fullvärdiga primära cykelstråk. 
Förslag till beslut: 
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
redovisning av hur det ser ut med möjligheterna för utökad 
sopsaltning av fler gång och cykelbanor i vår stadsdel. 
2. Stadsdelsnämnden skickar vidare medborgarförslaget till 
trafikroteln i staden för vidare utredning för att titta vidare på om 
det uppfyller de kriterier som finns och kan utvecklas och utökas. 
3. Stadsdelsnämden skickar även vidare att utreda hurvida 
sopsaltningen av den befintliga sträckan som sopsaltas idag 
fungerar till trafikroteln. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2022/928-5 (Godkänd - R 1) Håll våra viktigaste 
gång- och cykelbanor i Skärholmen rena i vinter med 
sopsaltning. 

 SKHLM 2022/928-3 medborgarförslag sopsalta maskat. 
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§ 21 
Campus Björksätra (KTH Accommodation Björksätra) 
och Björksätraskolan  
- svar på skrivelse 
SKHLM 2023/110 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har till förvaltningen skickat en skrivelse 
gällande Campus Björksätra och Björksätraskolan. Enligt skrivelsen 
så finns det problem i området och upplevs som stökigt och 
smutsigt. Nämnden önskar svar på frågor om bl a vad statusen är för 
campus Björksätra, vad planen är för området, omriktning av 
lampor samt planen för gamla Björksätraskolan. 
Enligt exploateringskontoret är området är arrenderat av bolaget 
DCL Björksätra som också ansvarar för omriktning av lampor. 
Arrendeavtalet har förlängts med 5 år i taget och löper närmast ut 
datumet 2023-12-31. Stockholm stads exploateringskontor har sagt 
upp avtalet. För gamla Björksätraskolan finns idag inga planer men 
området inhyser idag en förskola. Stadsdelsförvaltningen föreslår att 
nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
skrivelsen. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/110-2 (Godkänd - R 1) Svar på skrivelse om 
Campus Björksätra och Björksätraskolan. 

 SKHLM 2023/110-1 Skrivelse; Campus Björksätra (KTH 
Accommodation Björksätra) och Björksätraskolan. 
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§ 22 
Reviderat genomförandeärende avseende nybyggnation 
av förskolan Torpgläntan  
- beslutsärende, omedelbar justering 
2019/000033 
 

Beslut  
1. Nämnden godkänner förvaltningens reviderade förslag 
gällande nybyggnation av förskola till en hyresgrundande 
kostnad för Sisab på 79,8 mnkr och för förvaltningen en 
tillkommande hyra på 6,1 mnkr per år. 
2. Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att beställa 
genomförandet av Sisab samt att teckna hyresavtal. 
3. Omedelbar justering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
För att möta den prognostiserade ökningen av barn i förskoleåldern 
planerar förvaltningen att öka antalet platser inom förskolan. 
Ökningen av antalet platser sker i första hand genom att byta ut 
befintliga förskolor som är tekniskt uttjänta och i dåligt skick. 
Förskolan Torpgläntan 8 är en av tre gamla förskolor som planeras 
att rivas och en ny förskola byggs på samma plats. 
Projektet har drivit sedan 2018 och ärendet har godkänts tidigare av 
både stadsdelsnämnden och KSEKU, kommunstyrelsens 
ekonomiutskott. På grund av kraftigt ökade kostnader för projektet 
har Sisab levererat en reviderad offert vilket innebär ett nytt 
genomförandebeslut. Sisabs projektkostnad har ökat och det 
hyresgrundande beloppet uppgår till cirka 79,8 mnkr. Detta innebär 
att förvaltningens hyreskostnad blir högre än i tidigare 
genomförandeärenden. Hyreskostnaden ökar från cirka 3,4 mnkr till 
cirka 6,1 mnkr per år. 
Förvaltningen anser att verksamhet inte kan bedrivas i befintliga 
uttjänta lokaler och att ny förskola behövs för att möta den 
prognostiserade befolkningsökningen. Förvaltningen föreslår därför 
att nämnden godkänner förvaltningens förslag och får i uppdrag att 
beställa genomförande av Sisab. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett förslag till beslut enligt bilaga 1. 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Julia Matusenko (S) hör att det finns två förslag 
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till beslut, förvaltningens och Sverigedemokraternas.  Hon ställer 
dessa mot varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till 
beslut. 

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna och Centerpartiet ett särskilt uttalande enligt bilaga 2. 

Reservation 
 Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Sverigedemokraterna. 

Bilaga 2 
Särskilt uttalande, Moderaterna och Centerpartiet. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Sverigedemokraterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 
Förslag till beslut 
2023-04-27 
Dnr 2019/000033 
  
Reviderad offert gällande nybyggnation av förskolan Torpgläntan 8, 
kv. Stallarholmen 17 
  
Förslag till beslut 
1. Nämnden godkänner förvaltningens reviderade förslag gällande 
nybyggnation av förskola till en hyresgrundande kostnad för Sisab 
på 79,8 mnkr och för förvaltningen en tillkommande hyra på 6,1 
mnkr per år. 
2. Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att beställa genomförandet 
av Sisab samt att teckna hyresavtal. 
3. Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att hemställa till SISAB att 
skicka en representant till nämnden för att redovisa varför 
kostnaderna kraftigt ökar i den reviderade budgetofferten 
4. Omedelbar justering. 
5. Därutöver anföra följande: 
  
Nämnden ska ta ställning till en reviderad offert gällande 
nybyggnation av förskolan Torpgläntan 8 i Vårby. Den reviderade 
offerten innebär att projektkostnaden ökar med 16,4 miljoner 
kronor, från 58 miljoner till 79 miljoner. 
Den ökande inflationen har bidragit till tuffa tider för våra 
förskolor. Detta innebär ett ökat ansvar för staden att prioritera mer 
resurser till verksamheterna. Därför är det oroväckande att 
kostnaderna för projektet skenar. Samtliga kostnadsökningar 
behöver redovisas detaljerat och transparent. Detta görs inte vid 
innevarande ärende. 
Den nya förskolan behövs. Det är dock av yttersta vikt att projektet 
inte fördyras ytterligare och det är viktigt att noga hantera och 
bevaka de kostnader och risker som kvarstår med förlängd byggtid. 
Mot bakgrund av detta föreslår vi att SISAB hemställs att besöka 
nämnden för att redovisa bakgrunden till de kraftigt ökande 
kostnaderna. 
Tapani Juntunen  (SD) 
Roland Johansson (SD) 
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Moderaterna och Centerpartiet 
2023-04-27 
  
Reviderat genomförandeärende avseende nybyggnation av 
förskolan Torpgläntan 
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
 Alice Vestlin (C) 
  
Särskilt uttalande 
 
Det är glädjande att förskolan Torpgläntan äntligen byggs om, efter 
att ärendet förskjutits på framtiden under flera mandatperioder. 
Torpgläntan är en av de mest populära förskolorna i Vårberg, just 
för att den ligger väldigt vackert nära naturen, vattnet och 
naturreservatet. De nuvarande förskolelokalerna är dock inte 
anpassade för fler barn, vilket bidragit till bristfällig ventilation och 
väldigt varma lokaler sommartid. Sisab har gjort bedömningen att 
lokalerna är uttjänta och renovering av befintlig byggnad är därmed 
inte ett alternativ. Inom Fokus Skärholmen planeras cirka 6000 nya 
bostäder, vilket kommer medföra en befolkningsökning, där barn i 
förskoleåldern beräknas öka från cirka 1000 barn idag, till 3100 
barn år 2031. Enligt befolkningsprognoser kommer den största 
ökningen av antalet barn att ske i Vårberg. 
 
Det första inriktningsärendet för Torpgläntan antogs 2019-05-23 i 
stadsdelsnämnden och genomförandeärendet antogs av nämnden 
2021-06-10. I juli 2022 antog kommunfullmäktige ett reviderat 
samverkansavtal mellan Sisab och staden. Det reviderade 
samverkansavtalet innebär dock avsevärt högre kostnader för 
Skärholmens stadsdelsförvaltning och Stockholms skattebetalare. 
Sisab har tagit bort den tidigare nybyggnationsrabatten, vilket vi 
ställer oss frågande till, då det innebär en avsevärt högre hyra. I 
övrigt hänvisar man till en högre internränta inom staden och 
förändrad driftschablon med högre driftskostnader. Vi känner en 
oro för att projektet som ännu inte är byggstartat, sannolikt kommer 
få ytterligare ökade kostnader under byggtiden. Redan nu innebär 
revideringsbeslutet en hyresökning från 3,4 miljoner kronor till 6,1 
miljoner kronor årligen. Det kommer självklart innebära betydande 
konsekvenser för förvaltningen, som måste prioritera höga hyror, 
när mer pengar istället borde läggas på barnen. 
Samtidigt anser vi att det är olyckligt att stadsdelarna själva inte kan 
upphandla bygg- och driftentreprenader med privata aktörer. Det 
borde vara upp till varje stadsdel att själva se över potentiella 
aktörer för att hitta lägsta pris med bibehållen hög kvalitet. Efter att 
ha scannat marknaden vet vi att det finns välkända aktörer som 
bygger arkitektoniskt anpassade förskolor, till ett avsevärt lägre pris 
med fast budget, där man samtidigt kan teckna långa, fördelaktiga 
hyresavtal. Man behöver inte sträcka sig längre än till det 
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socialdemokratiskt styrda Södertälje, för att se hur deras 
kommunala fastighetsbolag i samarbete med privata aktörer bygger 
billigt, håller budget och samtidigt levererar hög standard och 
miljöklass silver. En storstad som Stockholm, med ett enormt behov 
av nya förskolor de kommande tjugo åren, varken kan eller borde 
bygga allt själva. Som politiker måste vi alltid komma ihåg att det 
är skärholmsbornas och stockholmarnas pengar vi hanterar och tar 
av. Varje fördyring av varje enskilt projekt spelar roll, och innebär 
att något annat måste prioriteras ner.   
  
 
Handlingar i ärendet 

 1158538 (Godkänd - R 2) Reviderat genomförandeärende 
avseende nybyggnation av förskolan Torpgläntan 
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§ 23 
Verksamhetsberättelse VB 2022 för medicinskt ansvarig 
sjuksköterska  
- beslutsärende 
SKHLM 2023/319 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner verksamhetsberättelse 
2022 för medicinskt ansvarig sjuksköterska och lägger den till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Medicinskt ansvarig sjuksköterska (MAS) har ett lagstadgat ansvar 
för kvalitet och patientsäkerhet i de särskilda boendeformer där 
kommunen bedriver hälso- och sjukvård, det vill säga Sätra vårdoch 
omsorgsboende (VoB) och socialpsykiatrins profilboende. 
I MAS arbetsuppgifter ingår, bland annat att revidera och upprätta 
lokala regler för hälso- och sjukvård utifrån den lagstiftning som 
finns. 
MAS följer också upp hälso- och sjukvården på Sätra VoB och 
socialpsykiatrins profilboende genom, bland annat utvalda hälsooch 
sjukvårdsindikatorer. Resultatet av uppföljningen på Sätra VoB 
visar att resultatet är något sämre än förra året och att verksamheten 
inte uppnår ett godkänt resultat inom vissa områden utifrån 
verksamhetens uppsatta mål och gällande rutiner, till exempel 
genomförda riskbedömningar för fall, undernäring, trycksår och 
munhälsobedömningar. För att komma till rätta med bristerna har 
verksamheten beslutat att arbeta med tre prioriterade områden under 
2023, nämligen att samtliga patienter ska erbjudas eller ha aktuella 
riskbedömningar för fall, undernäring och trycksår, det 
fallförebyggande arbetet och avvikelsehanteringen, vilket framgår 
av verksamhetsplanen 2023. 
För att säkerställa att verksamheten når sina mål inom dessa 
områden, kommer fortsatt systematiska och strukturerade 
egenkontroller att genomföras under året och resultaten kommer att 
redovisas i tertialrapporterna och i verksamhetsberättelsen. 
Förvaltningen anser i och med detta att MAS medverkar till att 
säkerställa att patienterna i den kommunala hälso- och sjukvården 
får en god och säker hälso- och sjukvård vård med god hygienisk 
standard utifrån sitt lagstadgade ansvar. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
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Handlingar i ärendet 
 SKHLM 2023/319-1 (Godkänd - R 1) MAS 

verksamhetsberättelse 2022. 
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§ 24 
Avsägelse och fyllnadsval till sociala delegationen 
resterande år 2023  
- beslutsärende, omedelbar justering 
SKHLM 2023/277 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner anmälan från Shamso Ali 
Hassan (V) om avsägelse av platsen som ordinarie ledamot i 
Skärholmens stadsdelsnämnds sociala delegation. 
2. Stadsdelsnämnden beslutar att välja Leif Sahi (S) i 
stadsdelsnämnden till den vakanta platsen som ledamot i 
sociala delegationen för resterande tid året 2023. 
3. Omedelbar justering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmens stadsdelsnämnd har valt ledamöter i stadsdelsnämnden 
att ingå i en social delegation. Sociala delegationen beslutar i 
individärenden enligt delegation. En ledamot har efter senaste valet 
lämnat ett meddelande om att hon avsäger sig sin plats i 
delegationen. Platsen är därmed vakant och stadsdelsnämnden 
förslås välja en ny ledamot. Förvaltningen har fått in en nominering 
från Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiet: Leif Sahi 
(S). Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar enligt detta förslag. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1168018 (Godkänd - R 2) Avsägelse och fyllnadsval till 
sociala delegationen 2023 

 1167788 avsägelse 
 1167778 Nominering till sociala delegationen 
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§ 25 
Månadsrapport per mars 2023  
- beslutsärende 
  
SKHLM 2023/285 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
förslag till månadsrapport. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen prognostiserar budget i balans för 2023 efter 
planerade åtgärder, budgetjusteringar, prestationsförändringar och 
resultatöverföringar. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1163457 (Godkänd - R 1) mars 
 1163449 Bilaga 1 - månadsrapport per mars 2023 
 1163448 Bilaga 2. ub071 mars 2023-04-13 
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§ 26 
Flytt av förskoleverksamhet  
- beslutsärende 
  
SKHLM 2023/320 
 

Beslut  
Förvaltningen föreslår att förskoleverksamheten som bedrivs på 
Ekholmsvägen 192 avvecklas under sommaren 2023 och flyttas till 
förskolan Ekholmsvägen 229. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förskoleverksamheten på Ekholmsvägen 192 i Skärholmen är 
inrymd i en fristående byggnad som SISAB förvaltar. 
Till hösten finns det enbart 11 barn inskrivna vilket gör det svårt att 
bedriva förskoleverksamhet. Förvaltningen föreslår därför att 
förskoleverksamheten som bedrivs på Ekholmsvägen 192 flyttas till 
förskolan Ekholmsvägen 229. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 1160422 (Godkänd - R 1) Flytt av förskoleverksamhet 
 1156528 Bilaga 1 
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§ 27 
Yttrande över Revisionsrapport nr.1/2023, Stadens arbete 
för att motverka väldfärdsbrott  
- beslutsärende, omedelbar justering 
SKHLM 2023/64 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på revisionsrapporten. 
2. Omedelbar justering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsrevisionen har granskat stadens arbete för att motverka 
välfärdsbrott inom hemtjänst och daglig verksamhet. Granskningen 
har resulterat i bifogad revisionsrapport (nr 1/2023) som har 
överlämnats till stadsdelsnämnden för yttrande. 
Förvaltningen har under föregående år på flera sätt intensifierat 
arbetet för att motverka välfärdsbrott. Inom socialtjänstavdelningen 
har ytterligare en avtalscontroller anställts under 2022, vars 
huvudsakliga uppdrag är att arbeta med att utreda och följa upp 
externa leverantörer inom vård- och omsorg. Under hösten har 
arbetet i huvudsak involverat att granska externa 
hemtjänstleverantörer men planering finns att utöka uppdraget till 
att även omfatta andra insatser som exempelvis daglig verksamhet 
och personlig assistans. 
Förvaltningen har en framtagen och genomförd informations- och 
utbildningsplan gentemot prioriterade medarbetare, i syfte att dels 
höja kunskap och medvetenhet om välfärdsbrott, dels öka förmågan 
att förebygga och tidigt identifiera välfärdsbrott. Nyhetsbrev skickas 
ut till medarbetare med information om välfärdsbrott. Kontroller 
dokumenteras och bifogas till utbetalningen. Förvaltningen har även 
inlett arbete med följsamhet av ingångna lokala avtal för att tidigt 
upptäcka om leverantören inte agerar som utlovat. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/64-2 (Godkänd - R 1) Svar på 
revisionsrapport. 

 SKHLM 2023/64-1 Ny revisionsrapport nr 1/2023, Stadens 
arbete för att motverka välfärdsbrott för yttrande 
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§ 28 
Underlag för budget 2024 med inriktning 2025 och 2026  
- beslutsärende, omedelbar justering 
SKHLM 2023/236 
 

Beslut  
1. Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
förslag till underlag för budget 2024 med inriktning för 
2025 och 2026 inklusive bilagor 
2. Skärholmens stadsdelsnämnd överlämnar förslaget till 
kommunstyrelsen för fortsatt beredning 
3. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna ett förslag till beslut enligt bilaga 1. 
Ledamoten Conny Gabrielsson (L) anmäler för Liberalerna ett 
förslag 
till beslut enligt bilaga 2. 
Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för Centerpartiet ett förslag 
till beslut enligt bilaga 3. 

Deltar ej i beslutet 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
inte deltar i beslutet. 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Julia Matusenko (S) hör att det finns fyra förslag 
till beslut, förvaltningens, Moderaternas, 
Centerpartiets och Liberalernas. Hon ställer dessa mot varandra och 
hör bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga 4. 

Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Mikael Sundin (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Elisabeth Johnsson (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Conny Gabrielsson (L) reserverar sig mot beslutet till 
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förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Alice Vestlin (C) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Moderaterna. 

Bilaga 2 
Förslag till beslut, Liberalerna. 

Bilaga 3 
Förslag till beslut, Centerpartiet. 

Bilaga 4 
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Moderaterna 
2023-04-27 
  
Underlag för budget 2024 med inriktning 2025 och 2026 
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
        
Förslag till beslut 
  

 att delvis godkänna förvaltningens förslag 
 att därutöver anföra 

För ett tryggt, levande och hållbart Skärholmen 
Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och 
äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och 
anställda. Här ska det vara lika enkelt att vara singel som att bilda 
familj och åldras. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad 
stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. Servicen till 
medborgarna i våra stadsdelar är utgångspunkten i stadens 
verksamheter. Målsättningen är att Skärholmen ska vara en stadsdel 
som det är trivsamt att leva i, med hög kvalitet i förskola, skola och 
äldreomsorg, och med trygga, trevliga och välskötta torg, parker 
och grönområden. 
  
Verksamheten bör drivas utifrån följande tre inriktningsmål: 

 En modern storstad med möjlighet och valfrihet för alla 
 En hållbart växande och dynamisk storstad med hög tillväxt 
 En ekonomiskt hållbar och innovativ storstad för framtiden 

EN TRYGG, LEVANDE OCH HÅLLBAR STADSDEL 
Skärholmen är en stadsdel som rymmer mycket av det som ger 
Stockholm sin unika karaktär – från grönområden, vatten och 
rekreation till ett levande kultur-, idrotts- och näringsliv. Här bor 
drygt 37 000 invånare och med utbyggnaden av Fokus Skärholmen 
beräknas stadsdelen ha över 50 000 invånare år 2040. Vi sätter 
tryggheten högst upp på agendan. Fokus är att se till att skapa bästa 
möjliga förutsättningar för en hållbar stadsmiljö där skärholmsborna 
känner sig trygga och där stadsdelens kärnverksamhet fungerar.  Vi 
fortsätter att prioritera förskolan, äldreomsorgen, socialtjänsten och 
våra naturområden. Genom att ha ordning och reda i ekonomin kan 
vi dessutom leverera bästa möjliga service till våra invånare. För 
stadsdelsnämndens ansvarsområden handlar det om att skapa en 
stimulerande förskola som värnar familjens valfrihet, bidrar till en 
meningsfull fritid för barn och unga, tryggar omsorgen för äldre och 
håller högsta kvalitet i stöd och service till personer med 
funktionsnedsättning. Socialpsykiatrin och individ- och 
familjeomsorgen ska fungera väl och utgå från varje individs 
situation. 
Förvaltningens förslag till treårsbudget följer i många delar 
inriktningen som sattes av den grönblå majoriteten under 
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föregående mandatperiod. Det är mycket glädjande att viktiga 
initiativ som platssamverkan för ökad trygghet fortsätter. Arbetet 
med fokus på språkkunskaper hos medarbetare i äldreomsorgen och 
förskolan är ett annat exempel att lyfta fram. Vi ser positivt på att 
kultur, fritids- och föreningsliv ska vara tillgängligt för alla, och att 
Sätra naturreservat och våra andra grönområden fortsätter att 
vårdas. Det skapar förutsättning för stadsdelens verksamheter att 
jobba långsiktigt. 
STÄRKT TRYGGHET OCH FÖREBYGGANDE ARBETE 
Skärholmsborna uppger i medborgarundersökningen 2022 att man 
känner sig otrygg, där den upplevda otryggheten har ökat. Endast 
44% av de svarande uppger att känner sig trygga i stadsdelen där de 
bor, en minskning med 4% jämfört med föregående år och långt 
ifrån årsmålet på 79%. Rådande grova brottsutveckling med 
skjutningar, sprängdåd och narkotikahandel gör att tryggheten 
måste vara av högsta prioritet. Vi ser med stor oro på den 
våldsutveckling som ägt rum det senaste halvåret i södra 
Stockholm, och nu senast en skjutning med dödlig utgång i 
Skärholmens centrum strax före påsk. Vi är glada och stolta över 
det goda samarbete som förvaltningen har med polisen i 
Skärholmen och Huddinge, samtidigt som vi beklagar att 
vänstermajoriteten skurit ner budgetsatsningarna på 
trygghetsåtgärder med hela 70 miljoner kronor bara för 2023. 
Nedskärningen innebär att staden har tvingats säga upp 120 av 180 
ordningsvakter och 27 mobila team har blivit 6 stycken. Vi menar 
inte att ordningsvakterna är svaret på hur vi kommer åt otryggheten, 
men det är en viktig pusselbit i det förebyggande arbetet. Stockholm 
stads ordningsvakter är omtyckta av medborgarna och har ett 
upparbetat samarbete med skolor, fritidsgårdar, polis och 
socialtjänst. Därför är det ytterst olyckligt när denna typ av 
förebyggande åtgärder avbryts. Det finns inte heller pengar avsatta i 
Skärholmens stadsdelsnämndsbudget för att anställa egna 
ordningsvakter, något som vänstermajoriteten i stadshuset hävdat är 
möjligt. 
En annan viktig parameter för det förebyggande arbetet är de så 
kallade allvarssamtalen. Det innebär att när en ungdom begår sitt 
första brott, så ska ungdomen, vårdnadshavare, skola, socialtjänst 
och polis träffas inom 48 timmar från det att brottet begåtts. Detta 
har visat sig ha goda effekter för förstagångsförbrytare, då det har 
en avskräckande effekt. Tyvärr har vänstermajoriteten valt att ta 
bort detta, något som vi anser är mycket olyckligt. 
Vi är glada över att man fortsätter jobba med platssamverkan, som 
inleddes under den förra mandatperioden med fastighetsägare, 
stadsdelsförvaltning, polis och näringsliv, för att trygga området 
runt och kring Skärholmen.  Vi vill att arbetet intensifieras och 
fokuserar på Vårberg, Sätra och Bredäng. Det är viktigt att vi jobbar 
med fler förebyggande insatser, såsom utökad samverkan mellan 
skola, polis och socialtjänst, samt platsaktivering i områden som 
identifieras som otrygga. 
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EN LÄRANDE FÖRSKOLA OCH SKOLA SOM SER ALLA 
BARN 
Förskolan ska vara en trygg miljö för både barn och pedagoger, där 
barnen får utvecklas i sin egen takt och där förskolan lägger 
grunden för ett livslångt lärande. Vi vill fortsatt satsa på barns 
fysiska aktivitet som har stor betydelse för en god hälsa och ett gott 
lärande. Alla barn bör omfattas av en strategi för att öka fysisk 
aktivitet under förskoledagen, och alla barn ska erbjudas god, 
näringsrik och varierad mat alla dagar. Vi är stolta över vår 
förskolepersonal som gör allt för att våra barn ska få bästa möjliga 
undervisning och samtidigt känna sig trygga i förskolan. Samtidigt 
är vi bestörta över att vänstermajoriteten inte lyssnar på de lärare 
och rektorer som vittnar om nedskärningar i skolan, vilket leder till 
att de tvingas säga upp personal. I Skärholmen handlar det om 
Bredängsskolan och Sätraskolan som kommer behöva säga upp 
både lärare och specialpedagoger. I Moderaternas budget för 2023 
lade vi 130 miljoner kronor mer på skolan än den nuvarande 
vänstermajoriteten. Pengar som hade kommit väl till pass i detta 
tuffa ekonomiska läge. 
VALFRIHET OCH VÄRDIGHET FÖR ALLA ÄLDRE 
Äldre i Skärholmen ska ha en trygg ålderdom präglad av frihet och 
gemenskap. Under förra mandatperioden tog vi krafttag för att 
motverka ensamhet och social isolering genom att prioritera 
förebyggande arbete med diverse seniorträffar. Vi vill gärna lyfta 
fram Äldrefestivalen som blev ett mycket lyckats inslag, där 
flertalet aktiviteter anordnades dagligen, under flera dagar. 
Måltidsstunden för våra äldre är central, och maten som serveras 
ska vara god, näringsrik och varierad. 
VÄLSKÖTTA PARKER OCH AKTIVT MILJÖ- OCH 
KLIMATARBETE 
Sätra naturreservat och Skärholmens andra parkmiljöer har en unik 
funktion för rekreation, utomhusaktiviteter och som mötesplatser. 
Parkmiljöerna ska vara tillgängliga i livets alla skeden. Här behöver 
vi ständigt förbättra trygghetsåtgärder genom mer belysning och 
slyröjning. Det är viktigt att det finns tillräckligt med utbud av 
lekplatser och parklekar, för att barn ska uppmuntras till lek krävs 
kreativa platser. Förra mandatperioden lade vi stort fokus på 
miljöarbete och att detta ska ske i nära samarbete mellan invånare, 
civilsamhälle och näringsliv. När det gäller miljö- och klimatarbetet 
vill vi att det sätts tydliga mål och delmål kring ambitionen för ett 
fossilfritt Stockholm med fokus på elektrifiering, solpaneler och att 
fånga upp koldioxid. Detta kan exempelvis göras genom att anlägga 
gröna mikroparker vid ytor med mycket betong. 
ANSVAR FÖR EKONOMI, VÄXANDE NÄRINGSLIV OCH 
KVALITET I VÄLFÄRDEN 
Alla behöver stöd någon gång i livet och vi ska ha ett starkt socialt 
skyddsnät som har som mål att hjälpa människor att stå på egna 
ben. Socialtjänsten ska ställa tydliga krav i kombination med stöd 
och motiverande samtal. Insatser för barn och unga ska särskilt 
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prioriteras i en nära samverkan mellan socialtjänst och förskola. Det 
ekonomiska läget med hög inflation, ökande räntor och kraftigt 
ökade matpriser, gör vardagen för många hushåll och företag tuff. 
Under 2022 minskade antalet människor i behov av försörjningsstöd 
i Skärholmen, men vi befarar att denna siffra kommer öka under 
2023 och 2024. Vi måste ta höjd i budgeten för ökad arbetslöshet 
och samtidigt jobba aktivt för att bidra till att fler stärker sina egna 
jobbchanser. Näringslivet i Skärholmen består av flera, lokala 
entreprenörer, som jobbar hårt veckans alla dagar för att få sin 
verksamhet att gå ihop. Skärholmen ska ha ett företagsklimat i 
världsklass med många nya idéer för framtiden. Här har stadsdelen 
en viktig uppgift att bidra till Stockholms attraktivitet för talanger, 
genom att erbjuda såväl en trygg stadsdel, som en stimulerande 
uppväxtmiljö för den som väljer att bosätta sig här med sin familj. 
Vi vill att Skärholmen ska vara en stadsdel dit nya företag inom 
olika sektorer söker sig och etablerar sig – En världsstad i miniatyr! 
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Bilaga 2, förslag till beslut, Liberalerna 
Skärholmens  stadsdelsnämnd 2023-04 27 
  
Underlag för budget 2023 med inriktning 2024 och 2025 för 
  
Dnr. 2023/62 
  
Conny Gabrielsson m.fl(L) 
  
Förslag till beslut 
  
1. Att delvis bifalla stadsdelsförvaltningens förslag till beslut. 
2. Att uppdra åt stadsdelsförvaltningen att återkomma med förslag 
till inriktningsbeslut i enlighet med vad som nedan anförs. 
3. Att anföra följande: 
  
Vi liberaler anser att varje människa bör få så stora möjligheter att 
forma sitt eget liv som möjligt. Det förutsätter att den enskilde 
individen själv kan styra över de verkligt avgörande besluten i livet. 
I Liberalernas förslag till budget för 2023 med inriktning för 2024 
och 2025 fastslås därför tre inriktningsmål för stadens 
verksamheter. 
  
1. Ett frihetens Stockholm som ger varje individ möjligheter att 
uttrycka sig och förutsättningar att leva ett självständigt liv 
2. Ett grönt och innovativt Stockholm som är ledande i 
klimatomställningen och ger goda förutsättningar för ett fritt 
närings- och kulturliv. 
3. Ett Stockholm med god ekonomi som slår vakt om de mänskliga 
rättigheterna, öppenhet och valfrihet. 
  
Nyckeln till individens frihet är skola och utbildning, som ger 
människor möjlighet att själva välja väg i livet. Vi vill därför 
understryka vikten av att alla barn får möjlighet att klara skolans 
kunskapsmål. Skolan är även den enskilt viktigaste skyddsfaktorn 
för barn och måste prioriteras i det fleråriga arbetet. En fullförd 
skolgång är inte bara vägen till ett självständigt liv utan också ett 
starkt skydd mot framtida sociala problem. Vi vill därför att 
skolsociala team fortsätter spridas i stadens skolor, för att nå elever 
med hög frånvaro. Men även de barn som omhändertagits och 
placerats har rätt till skolgång. Vi vill därför säkerställa att dessa 
barns skolresultat följs upp på samma sätt som för övriga barn. 
Det långsiktigt förebyggande och trygghetsskapande arbetet är en 
grundpelare för det Stockholm vi vill se. I det arbetet är 
hembesöksprogrammet där en socialsekreterare tillsammans med 
BVC-sköterska besöker familjer i våra ytterstadsområden en viktig 
del. Det här är både relationsskapande och förtroendestärkande 
arbete och sänker tröskeln för framtida kontakt med socialtjänsten. 

Sida 27 (70)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2023 
 

2023-04-27 

Vi vill därför betona vikten av att fortsatt utvidga 
hembesöksprogrammet, som är den tidigast förebyggande insatsen 
vi har och som forskning visat ger goda resultat. 
Under föregående mandatperiod genomfördes ett omfattande arbete 
för att stärka samhandlingen mellan socialtjänst, skola, polis och 
civilsamhälle. Att det fortsätter vara just konkret gemensam 
handling – samhandling – får inte tappas bort. Det arbete vi inledde 
var bara första steg och från politikens sida behöver det påminnas 
om. Reformtakten behöver hållas uppe och samhandling måste 
utvecklas aktivt. 
Det skolfokus inom socialtjänsten som Liberalerna drev igenom 
föregående mandatperiod måste befästas ytterligare. En 
mandatperiod på fyra år är inte tillräckligt för att nya arbetssätt fullt 
ut ska internaliseras. Arbetet med att förbättra socialtjänsten och 
stadens övriga verksamheter kan aldrig anses vara klart. 
Förskolans betydelse för barns utveckling är central. Den fyller en 
särskilt viktig roll för de barn som inte har med sig svenskan 
hemifrån. Barn som har gått i förskolan har en snabbare 
språkutveckling och klarar senare också grundskolan bättre. Av det 
skälet ska alla barn ges möjlighet och uppmuntras att gå i förskolan. 
Barn i behov av särskilt stöd ska upptäckas tidigt och få de 
stödinsatser som behövs. Övergången till skolan ska utvecklas med 
fokus på barnens språkutveckling och behov av särskilt stöd för att 
säkerställa att de får en så god skolstart som möjligt. 
Att de allvarssamtal vi införde nu avskaffas är beklagligt. Att 
socialtjänst och polis tillsammans med vårdnadshavare träffar barn 
som begått sitt första brott är en tidig signal från samhället. Det har 
varit en uppskattad insats av framförallt föräldrar och barnen själva, 
och fungerat som en ögonöppnare samt en möjlighet att upptäcka 
annan underliggande problematik. 
Stockholm ska byggas attraktivt, hållbart och tätt och ska vara en 
levande och socialt hållbar stad. Alla stadsdelar ska utvecklas med 
en blandning av bostäder, arbetsplatser, handel, natur, kultur, 
idrottsytor, skolor och förskolor. Stadsutvecklingen ska ske utifrån 
kunskap och omsorg om befintliga värden samt med respekt för 
Stockholms och stadsdelarnas särart. Stadens unika och historiska 
landskap, med vattnet, grönskan och öarna ska värnas och 
stadsutveckling som verktyg för att nå social sammanhållning ska 
tas tillvara. Vi vill se att staden utvecklas i dialog med de boende 
för ökad attraktivitet och trygghet i hela Stockholm. 
Fristående kultur- och föreningsverksamheter ska uppmuntras och 
ha gynnsamma och förutsägbara villkor att verka på i Stockholm. 
De kulturhus som finns i stadsdelsnämnderna ska vara öppna och 
välkomnande mötesplatser för alla medborgare. Staden ska 
tillhandahålla en god fritidsverksamhet för barn och ungdomar och 
stadens utbud av aktiviteter ska svara mot olika behov hos barn och 
unga. Det är angeläget att man i planeringen av verksamheter för 
barn och ungdomar tar särskild hänsyn till behoven hos barn och 
ungdomar med funktionsnedsättning. Aktiviteter ska utformas 
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inkluderande för alla och vara fysiskt tillgängliga för barn och unga 
med funktionsnedsättning. Det ska finnas verksamhet och 
mötesplatser för unga hbtqi+-personer i hela staden, som även är 
tillgängliga för unga hbtqi+-personer med funktionsnedsättning. 
Stadens parklekar är en viktig del av många barns fritid. Stockholm 
ska i stadsplaneringen öppna upp för fler parklekar som ska vara 
tillgängliga för stadens öppna förskolor, samt erbjuda pedagogiska 
och lekfulla miljöer. 
Sammantaget saknar vi en tydlig politisk vilja att fortsatt utveckla 
staden genom upprätthållen reformtakt. I övrigt hänvisas till 
Liberalernas budgetreservation 2023. 
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Bilaga 3, förslag till beslut, Centerpartiet 
2023-04-27 
  
Underlag för budget 2024 med inriktning 2025 och 2026 
  
Alice Vestlin (C) 
Kenth Aronsson (C) 
  
Förslag till beslut 
  
1. Att återremittera ärendet till förvaltningen med syfte att 
återkomma till nämnden med utgångspunkt i Centerpartiets 
budgetreservation 
2. Att därutöver anföra följande 
Centerpartiet har lämnat ett eget förslag till budget för Stockholms 
stad kommande år. I vår 
budgetreservation i kommunfullmäktige finns bland annat en 
omfattande satsning på 
ytterstaden, ökade idrottsinvesteringar och en rad konkreta åtgärder 
för att Stockholm ska visa 
vägen inom miljö- och klimatområdet, inklusive mer resurser till 
skötsel av parker och 
grönområden och mer svensk mat på tallriken. 
  
Vänsterstyrets budget för 2023 präglas av ideologiskt motiverade 
återtaganden av uppskattade 
välfärdsverksamheter i egen regi, ofinansierade satsningar som 
riskerar att bli tomtebloss och 
en miljöpolitik utan konkreta åtgärder och tillräckligt skarpa 
målsättningar. 
Stockholm ska vara en öppen stad med plats för nya stockholmare. 
Att människor från olika 
delar av världen ska få bosätta sig i Stockholm är en självklarhet, 
oavsett om det handlar om 
att fly undan konflikter och förtryck eller att söka lycka, familj och 
arbete. 
Skärholmens stadsdelsnämnd har genom medborgarkontoren och 
lokala föreningar ett viktigt ansvar för integration. Både 
civilsamhället och näringslivet har under lång tid saknats i Sveriges 
integrationspolitik. Under den gångna mandatperioden har 
Integrationspakten haft som mål att staden ska samarbeta med 
föreningar, företag och andra som vill bidra till bättre 
integration. Det är dags att gå längre och ge mer ansvar för 
integrationspolitiken till de som 
vill och kan vara en brygga in i det svenska samhället. 
Integrationsprojekt ska involvera både 
utrikesfödda och etablerade stockholmare. 
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Klimatet är en ödesfråga som kräver kraftfulla åtgärder och hållbara 
reformer. Runt om 
i världen ser vi redan den globala uppvärmningens konsekvenser. 
Det är helt nödvändigt 
att minska de klimatpåverkande utsläppen. Det kräver att politiken 
tar modiga beslut, 
prioriterar det som verkligen ger resultat och sätter miljöfrågan 
högst på agendan. 
Stockholmarna älskar sina grönområden både för rekreation och för 
motion. Centerpartiet vill 
förena storstadens puls med gröna, rofyllda miljöer. Därför vill vi 
slå vakt om grönområden 
och den stadsnära naturen. De kommande åren vill vi byta ut alla 
papperskorgar i Skärholmen mot innovativa, kapacitetsstarka, 
komprimerade och solcellsdrivna sopkärl för att göra vår stadsdel 
renare och snyggare. Stockholm ska vara en stad som är ett levande 
ekosystem. 
  
Centerpartiet är ett parti med rötterna i landsbygden så vi vet att 
stad och land måste gå 
hand i hand. Vi vet att landsbygden mår bra av att städerna växer 
och att städer mår bra 
om landsbygden får blomstra. De gröna näringarna förser staden 
med mat, förnybar 
energi och byggnadsmaterial. Centerpartiet kämpar för hållbar mat 
som är sund och 
säker. Vi vill att Stockholms stad serverar en ökad andel 
närproducerad och ekologisk 
mat som är fri från skadliga kemikalier och tillsatser på våra skolor 
och till våra äldre. 
  
Stadsdelsnämnderna har en central roll i stadens trygghetsarbete och 
ska prioritera och lokalt 
leda arbetet med att nå målet om att inte ha något särskilt utsatt eller 
utsatt område inom 
Stockholms stad. Stödinsatser till barn och unga ska komma in 
direkt när det finns misstanke 
om att de riskerar att hamna i kriminalitet och stöd till föräldrarna 
ska erbjudas. Det ska finnas 
lokala förebilder och attraktiva alternativ till kriminalitet. En 
kombination av akuta insatser 
som stoppar det dödliga våldet nu och långsiktiga 
systemförändrande utvecklingsprocesser är 
avgörande för att få bukt med de problem som finns. Arbetet måste 
vara uthålligt och sträcka 
sig längre än en mandatperiod. Platssamverkan och 
platsaktiveringen kring stadsdelens centrummiljöer behöver 
fortsätta och intensifieras. Våra lokala centrum ska vara attraktiva 
och trygga platser för alla invånare. 
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Centerpartiet vill staka ut en hoppfull väg framåt för ett Stockholm 
som håller ihop. Det 
är vår politik som ger de bästa förutsättningarna att göra visionen 
om det öppna, 
företagsamma, gröna, trygga och innovativa Stockholm till 
verklighet. 
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Bilaga 4, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna 
Underlag för budget 2024 med inriktning 2025 och 2026 för 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
  
Underlag för budget 2024 med inriktning 2025 och 2026 grundar 
sig på den rödgröna majoritetens politiska direktiv. 
Sverigedemokraterna står för en annan inriktning och väljer därför 
att avstå från att delta i beslut. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
  
  
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 1158588 (Godkänd - R 2) Underlag for budget 2024 med 
inriktning 2025 och 2026 

 SKHLM 2023/236-2 Bilaga 01 - SDN 24 2024-2026. 
 SKHLM 2023/236-3 Bilaga 02 - Klimatinvesteringar 2024-

2026. 
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§ 29 
Boendeplan för 2024 mot utblick för 2040  
- beslutsärende, omedelbar justering 
SKHLM 2023/62 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner underlaget till den 
stadsövergripande boendeplanen för region Västra söderort och 
skickar det till äldrenämnden. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skärholmen och Hägersten-Älvsjö stadsdelsförvaltningar har enligt 
uppdrag från äldreförvaltningen reviderat den gemensamma 
äldreboendeplanen för regionen Västra söderort. 
Förvaltningarnas samlade bedömning är att utbudet av vård- och 
omsorgsboende kan tillgodose behovet under de närmaste åren. På 
sikt behövs fler platser i vård- och omsorgsboende. Planering och 
utredning finns för fler seniorboenden i regionen genom att 
Fruängsgårdens servicehus byggs om till ett seniorboende. 
Detta beräknas stå klart 2023/2024. 
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden godkänner 
boendeplanen för region Västra söderort. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler 
för Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet ett särskilt uttalande 
enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Moderaterna, Liberalerna och 
Centerpartiet  
2023-04-27 
  
Boendeplan för 2024 mot utblick 2040 
                  
Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
Alice Vestlin (C) 
Conny Gabrielsson (L) 
        
  
Särskilt uttalande 
  
Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och 
äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och 
anställda. Här ska det vara lika enkelt att vara singel som att bilda 
familj och åldras. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad 
stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. Servicen till 
medborgarna i våra stadsdelar är utgångspunkten i stadens 
verksamheter. Målsättningen är att Skärholmen ska vara en stadsdel 
som det är trivsamt att leva i, med hög kvalitet i förskola, skola och 
äldreomsorg, och med trygga, trevliga och välskötta torg, parker 
och grönområden. 
 
Skärholmen är en stadsdel som rymmer mycket av det som ger 
Stockholm sin unika karaktär – från grönområden, vatten och 
rekreation till ett levande kultur-, idrotts- och näringsliv. Här bor 
drygt 37 000 invånare och med utbyggnaden av Fokus Skärholmen 
beräknas stadsdelen ha över 50 000 invånare år 2040. Moderaterna 
är positiva till den nya boendeplanen med utblick mot 2040. Att 
staden växer och utvecklas är avgörande för att vi ska bibehålla en 
hög kvalitet inom välfärden och samtidigt locka barnfamiljer, nya 
talanger och företag att etablera sig i Stockholm 
År 2040 kommer Sverige ha dubbelt så många i målgruppen 80+, 
som idag. Det innebär stora utmaningar, inte minst för kommuner 
och regioner. Vi ser framförallt ett behov av att tillskapa nya större 
lägenheter i form av bostadsrätter, ägarlägenheter och radhus. Den 
regionala boendeplanen saknar dessvärre planering av 
seniorbostäder i Skärholmen. Den närmaste tiden 
planeras inget nytt boende för äldre, samtidigt finns det ett stort 
behov av bostäder anpassade för äldre (65 +) som inte är i behov av 
ett vård- och omsorgsboende. Faktum är att endast 22 procent av 
alla i målgruppen 65–79 år i Sverige använder äldreomsorg. Det 
innebär att en övervägande majoritet av målgruppen bor i eget 
boende utan hemtjänst. Den exakta siffran för Skärholmen kan 
skilja något, men generellt blir människor både äldre och piggare, 
längre upp i åldrarna. 
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Många äldre bor idag i fastigheter som är utan hiss eller på annat 
sätt är otillgängliga. För de som inte uppfyller kriterierna för 
servicehus eller vård- och omsorgsboende kan seniorbostäder vara 
ett bra alternativ. Att skapa särskilt anpassade boenden för äldre 
(seniorbostäder, trygghetsbostäder, 65+boenden) är därför något vi 
måste prioritera och säkerställa även i Skärholmen - för att våra 
äldre ska ha möjlighet att bo kvar i vår vackra, naturnära stadsdel. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/62-1 (Godkänd - R 2) Boendeplan för äldre 
2024 med utblick mot 2040, region västra söderort. 

 SKHLM 2023/62-2 Bilaga 1. Boendeplan för äldre 2024 
med utblick mot 2040 - Västra söderort. 

 SKHLM 2023/62-3 Bilaga 2. Pensionärsrådets synpunkter. 
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§ 30 
Handlingsplan för att stärka civilsamhället i Skärholmen  
- beslutsärende 
SKHLM 2019/997 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
redovisning av genomförd kartläggning av civilsamhället. 
2. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
handlingsplan, med tillägget att aktiviteter och insatser behöver 
göras mätbara. 
3. Stadsdelsnämnden tillställs en skriftlig rapport vid årsskiftet över 
inventering över de existerande lokalerna i Skärholmen som kan 
vara tillgängliga för föreningslivet samt sammanställning över 
förslag hur fler lokaler skulle kunna tillgängliggöras för 
föreningslivet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I verksamhetsplanen 2021 gav stadsdelsnämnden förvaltningen i 
uppdrag att ta fram en handlingsplan för hur stadsdelsförvaltningen 
kan stärka civilsamhället och föreningslivet lokalt i Skärholmen. 
Som ett led i att utarbeta en handlingsplan genomfördes en 
kartläggning i civilsamhället. Av 120 tillfrågade deltog 85 aktörer, 
en svarsfrekvens om 71 procent. 
För att stärka aktörernas lokala samhällsengagemang föreslås 
aktiviteter i handlingsplanen, som utgår ifrån kartläggningens 
resultat och sex nationella principer, fastställda i en 
överenskommelse mellan regering, myndigheter och civilsamhällets 
representanter, (regeringens skrivelse 2009/09:207). Principerna är; 
självständighet, dialog, kvalitet, långsiktighet, öppenhet/ insyn och 
mångfald. 
I stadens budget 2023 anges att Stockholm ska ha Sveriges bästa 
föreningsklimat. Förvaltningens förslag till handlingsplan, syftar till 
att vara ett steg i den riktningen. 
 

Förslag till beslut 
Ordförande Julia Matusenko (S) anmäler för Socialdemokraterna, 
Vänsterpartiet och Miljöpartiet ett förslag till beslut enligt bilaga 1. 

Beslutsgång 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat  (M) yrkar på 
förvaltningens förslag till beslut. Ordförande Julia Matusenko (S) 
hör att det finns två förslag 
till beslut, förvaltningens samt Socialdemokraterna, Vänsterpartiet 
och Miljöpartiets. Hon ställer dessa mot varandra och hör bifall till 
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Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiets förslag till 
beslut. 

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna och Centerpartiet ett särskilt uttalande enligt bilaga 1. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga 2. 

Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Ledamoten Mikael Sundin (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån förförvaltningens förslag till beslut. 
Ledamoten Elisabeth Johnsson (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Ledamoten Conny Gabrielsson (L) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förvaltningens förslag till beslut. 
Ledamoten Alice Vestlin (C) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för förvaltningens förslag till beslut. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förvaltningens förslag till beslut. 

Bilaga 1 
Förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Miljöpartiet. 

Bilaga 2 
Särskilt uttalande, Moderaterna och Centerpartiet. 

Bilaga 3 
Särskilt uttalande, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga 1, förslag till beslut, Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och 
Miljöpartiet 
2023-04-27 
  
Handlingsplan för att stärka civilsamhället i Skärholmen 
  
Förslag till beslut 
  
Julia Matusenko m.fl. (S) 
Shamsa Ali Hassan m.fl. (V) 
Karmapriya Muschott m.fl (Mp) 
  
Förslag till beslut 
Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiet välkomnar att 
Skärholmens stadsdelsförvaltning tagit fram en handlingsplan för 
att stärka civilsamhället i Skärholmen som sätter ramarna för 
förvaltningens arbete i den riktningen eftersom civilsamhället har en 
viktig roll i samhällets utveckling. 
Det lokala civilsamhället samlar olika civilsamhällesaktörer 
verksamma inom varierande områden, framförallt i form av ideella 
föreningar. 
En förutsättning för ett levande föreningsliv är tillgängliga mötes- 
och samlingslokaler. I Stockholms stads budget för 2023 anges att 
Stockholm ska ha Sveriges bästa föreningsklimat. Detta ska gälla 
även Skärholmen där man under länge tid har observerat brist på 
mötes- och samlingslokaler vilket framgår även från 
sammanställning av genomförd kartläggning av civilsamhället 
2021-2022. 
Den föreslagna handlingsplanen för att stärka civilsamhället i 
Skärholmen är bra men är delvis av generell karaktär, och därför 
svår att mäta utfallet på. Därför önskar vi att handlingsplanen 
tydliggörs så att insatser går att mäta utfallet av de specifikt 
prioriterande aktiviteterna år för år, med start 2024. 
Förslag till beslut: 
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
redovisning av genomförd kartläggning av civilsamhället. 
2. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
handlingsplan, med tillägget att aktiviteter och insatser behöver 
göras mätbara. 
3. Stadsdelsnämnden tillställs en skriftlig rapport vid årsskiftet över 
inventering över de existerande lokalerna i Skärholmen som kan 
vara tillgängliga för föreningslivet samt sammanställning över 
förslag hur fler lokaler skulle kunna tillgängliggöras för 
föreningslivet. 
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Bilaga 2, särskilt uttalande, Moderaterna och Centerpartiet 
2023-02-23 
  
Handlingsplan för att stärka civilsamhället i Skärholmen 
  
Alice Vestlin (C) 
Sophia Granswed Baat (M) mfl. 
  
  
Särskilt uttalande 
Vi välkomnar förvaltningens handlingsplan för att stärka 
civilsamhället i Skärholmen. Uppdraget att ta fram en handlingsplan 
gavs av vår tidigare grönblå majoriteten 2021 och ett starkt 
civilsamhälle är ett prioriterat område för våra partier. 
Föreningslivet är viktigt för att bygga broar mellan människor och 
erbjuda medborgare i alla åldrar en meningsfull fritid. Jag anser att 
fokusområdena i handlingsplanen är väl utvalda och hoppas att 
handlingsplanen leder till att stärka föreningslivet i vår stadsdel.  
Vi känner dock en oro över att vänsterstyret i sin budget valt att 
prioritera ner och sätta käppar i hjulen för föreningslivet. För 
idrotten, som är ett av de främsta områdena i handlingsplanen, har 
investeringsbudgeten minskat med 138 miljoner 2023. Dessutom tas 
trygghetsmedel bort och samarbetet med flera privata aktörer som 
vill investera i föreningslivet, inklusive multihallen på Vårbergs IP, 
avbryts. 
Vad gäller integration, som är det näst största området för 
civilsamhället i Skärholmen, har alla skrivningar om att 
stadsdelarna ska arbeta uppsökande mot nyanlända för att 
uppmuntra aktivitet i föreningslivet tagits bort ur stadens budget. 
Lyckligtvis har förvaltningen fångat upp och inkluderat detta i den 
lokala handlingsplanen.  
Vi står bakom den nuvarande majoritetens mål om att Stockholm 
ska ha Sveriges bästa föreningsklimat men är, som anförts ovan, 
orolig för hur vänsterstyret ska leva upp till det när de samtidigt 
minskar resurserna till föreningslivet. Det är min förhoppning att 
den lokala handlingsplanen kommer bidra till att främja 
föreningslivet i Skärholmen och inspirera vänsterstyret att gå från 
ord till handling och satsa mer på civilsamhället framöver. 
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Bilaga 3, särskilt uttalande, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Särskilt uttalande 
2023-04-27 
Dnr SKHLM 2019/997 
  
Handlingsplan för att stärka civilsamhället i Skärholmen 
  
Vi tackar förvaltningen för denna gedigna kartläggning av 
föreningar i Stadsdelen. Syftet med ärendet är att stärka 
civilsamhället. Handlingsplanen tar sin utgångspunkt i hur 
förvaltningen ska agera för att stärka föreningarna. Vi menar att det 
saknas en aspekt som också kan stärka civilsamhället. Vi menar att 
man också bör vända på frågeställningen och fråga vilka 
samarbeten förvaltningen kan ha med olika föreningar i 
civilsamhället. Ett civilsamhälle med föreningar samlar engagerade 
medborgare, i föreningarna kan viktig kompetens finnas inom ett 
specifikt område. Det är därför viktigt att förvaltningen med jämna 
mellanrum gör en ny inventering/kartläggning av de aktiva 
föreningar som finns i området. Denna kompetens och detta 
engagemang som förvaltningen hittar under kartläggningen bör 
användas i verksamheten. Ett organiserat samarbete kan för en del 
föreningar innebära en djupare mening och ett tydligare syfte med 
föreningen. 
Samarbetet kan med tiden förändras beroende på politisk majoritet, 
och vilken inriktning förvaltningen har. I samband med en 
kartläggning av föreningarna bör man därför minst en gång per 
mandatperiod gå igenom vilka föreningar man bör ha ett djupare 
samarbete med. Företrädesvis bör en sådan analys ske det första året 
på en ny mandatperiod eller om förvaltningens verksamhet på något 
väsentligt sätt ändras. 
Vi vill se mer av en integrerad, processorienterad förvaltning där 
civilsamhället är en del av dessa processer och mål. Det i sig stärker 
civilsamhället. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 1158662 (Godkänd - R 1) Handlingsplan om att stärka 
civilsamhället i Skärholmen 

 980043 Bilaga 1. Sammanställning av genomförd 
kartläggning 2021-2022 

 964780 Bilaga 2 Handlingsplan för att stärka civilsamhället i 
Skärholmen 
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§ 31 
Reviderade riktlinjer för handläggning av ärenden 
gällande vuxna med missbruks- och beroendeproblem  
- svar på remiss 
SKHLM 2023/156 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningen har reviderat och uppdaterat stadens riktlinjer 
gällande hur handläggningen av ärenden gällande personer som har 
beroende- och missbruksproblematik ska ske. Senaste revideringen 
av riktlinjerna gjordes för tio år sedan, vilket har medfört att det 
tidigare dokumentet blivit föråldrat och saknar viktig information. 
Ett av huvudsyftena med revideringen är strävan efter likställighet 
inom staden när det kommer till utredning, bedömning och de 
insatser som erbjuds av socialtjänsten. Riktlinjerna innehåller 
anvisningar för utredning, dokumentation samt genomförande och 
uppföljning av insatser som är beviljade enligt socialtjänstlagen 
(SoL). Riktlinjerna är tänkta att vara ett stöd i arbetet och vänder sig 
främst mot chefer och socialsekreterare som arbetar med 
målgruppen. 
Revideringen av riktlinjerna bedöms varit välbehövlig och har 
förbättrat riktlinjernas läsbarhet och användarvänlighet. Många 
avsnitt har uppdaterats och viktig information har tillkommit. 
Förvaltningen ser positivt på de ändringar som gjorts och bedömer 
att dokumentet blivit mer relevant och hjälpsamt i det dagliga 
arbetet 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/156-2 (Godkänd - R 1) remissvar. 
 SKHLM 2023/156-1 Remiss av Reviderade riktlinjer för 

handläggning av ärenden gällande vuxna med missbruks- 
och beroendeproblem, dnr KS 2023/141. 

 SKHLM 2023/156-1.1 Framställan - Reviderade riktlinjer 
för handläggning av ärenden gällande vuxna med missbruks- 
och beroendeproblem 
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 SKHLM 2023/156-1.2 Bilaga - Riktlinjer för handläggning 
av ärenden gällande vuxna med missbruks- och 
beroendeproblem 

 SKHLM 2023/156-1.3 Tjänsteutlåtande - Reviderade 
riktlinjer för handläggning av ärenden gällande vuxna med 
missbruks- och beroendeproblem 
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§ 32 
Skrivelse om uppföljning av omhändertagna och 
placerade barns betyg  
- svar på remiss 
SKHLM 2023/108 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 27 januari 2023 inkom en remiss till förvaltningen från 
kommunstyrelsen. Kommunstyrelsen meddelar att yttrandet senast 
ska vara dem tillhanda den 28 april 2023. 
Förvaltningen ombeds att yttra sig över en skrivelse från 
Liberalerna (L), Moderaterna (M), Centerpartiet (C) och 
Kristdemokraterna (KD) gällande placerade och omhändertagna 
barn och ungas skolresultat och hälsa. I skrivelsen finns fyra 
frågeställningar: 
1. Hur kommer skolresultaten konkret följas upp och rapporteras till 
stadsdelsnämnderna respektive kommunfullmäktige för att 
säkerställa att 75 % av de placerade barnen klarar kunskapsmålen i 
grundskolan? 
2. Hur avser den rödgröna majoriteten se till att även placerade och 
omhändertagna barn klarar skolan, dels under placeringstiden, dels 
efter placeringstiden är slut? 
3. Vad konkret avser den rödgröna majoriteten göra för att barn på 
skyddade boenden ska få en skolgång som så nära som möjligt 
motsvarar full undervisningstid? 
4. Hur kommer omhändertagna barns rätt till läkar- och 
tandstatusundersökning konkret att tillgodoses och följas upp? 
Förvaltningen redogör för fråga 1 och 4. Förvaltningens uppfattning 
är att fråga 2 och 3 inte är riktade till förvaltningen och avstår därför 
från att besvara de två frågorna. 
Fråga 1: Skolresultat följs upp vid uppföljning av vård samt 
terminsavslut. Skolresultaten rapporteras och analyseras genom 
kommunfullmäktiges indikator tertialsvis. Förvaltningen arbetar 
enligt modellen SAMS samt erbjuder Skolfam och skolcoach i egen 
regi. 
Fråga 4: Förvaltningen har under föregående år reviderat rutiner för 
uppföljning av hälsoundersökningar i syfte att säkerställa att 
placerade barns behov av stöd och vård tillgodoses under hela 
placeringstiden. Rutinen innebär en kontinuerlig uppföljning av 
barns fysiska, psykiska och orala hälsa samt skolresultat under hela 
placeringen fram till avslut. 
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Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna ett förslag till beslut enligt bilaga. 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Julia Matusenko (S) hör att det finns två förslag 
till beslut, förvaltningens och Moderaternas. Hon ställer dessa mot 
varandra och hör bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 
Ledamoten Mikael Sundin (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för eget förslag till beslut. 
Tjänstgörande ersättaren Arslan Bicen (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för eget förslag till beslut. 

Bilaga 
Förslag till beslut, Moderaterna. 
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Bilaga, förslag till beslut, Moderaterna 
Skärholmens stadsdelsnämnd 2023-04-27 
  
Remiss av Skrivelse om uppföljning av 
omhändertagna och placerade barns betyg 
  
Dnr KS 2023/108 
  
Sophia Granswed Baat (M) mfl. 
Conny Gabrielsson (L) mfl. 
  
Förslag till beslut 
  
Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 
Därutöver anförs följande. 
  
Vi tackar stadsdelsförvaltningen för svaren i den mån man har haft 
möjlighet att besvara frågorna. Däremot saknas fortfarande svar på 
frågor som rör just placerade barn och deras skolgång, och därför 
väljer vi att lyfta fram ett antal viktiga aspekter att ha med sig i det 
fortsatta arbetet framåt.  
Alltför många placerade barn och unga klarar inte skolans 
kunskapsmål, och har samtidigt sämre hälsa jämfört med andra 
barn. Det är därför positivt att stadsdelsnämnderna tillsammans med 
socialnämnden arbetar med uppdrag, projekt och arbetssätt för att 
förändra detta. Vi har sett både socialförvaltningens och 
stadsdelsförvaltningens svar på skrivelsen, och anser inte att 
frågorna besvaras fullt ut. 
Skärholmens stadsdelsförvaltning erbjuder insatsen Skolfam till 
placerade barn och unga i syfte att stärka deras förutsättningar till 
en fungerande skolgång, vilket är bra. Förvaltningens 
kontaktverksamhet tillhandahåller även skolcoacher i egen regi till 
barn och unga i syfte att stötta dem till bättre skolresultat och en 
fungerande skolgång, vilket också är väldigt positivt. Därutöver 
följer stadsdelsförvaltningen barnens skolresultat genom manuell 
statistik. Resultaten analyseras på aggregerad nivå och resultaten 
rapporteras genom kommunfullmäktiges indikator tertialsvis till 
kommunfullmäktige. 
Vi vet att det råder oklarheter ute i stadsdelsnämnderna om vilka 
placerade barn som ska omfattas av uppföljningen av 
kunskapsresultat och betyg. Att både socialförvaltningen och 
stadsdelsförvaltningen i sitt svar hänvisar fråga 3, om barn på 
skyddade boenden, till andra instanser, bidrar ytterligare till denna 
oklarhet. Här hade vi önskat att den rödgröna majoriteten faktiskt la 
tid på att förklara hur man tänker agera framöver, för att placerade 
barn ska kunna få en skolgång som är likvärdig med full 
undervisningstid. 
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Stadens ansvar som ställföreträdande vårdnadshavare genom sina 
stadsdelsnämnder måste omfatta samtliga placerade barn, oavsett 
placeringsform och skolålder. Detta behöver förtydligas till berörda 
nämnder i kommunstyrelsens vidare behandling av ärendet. 
Enligt svaret är de skolresultat som ska samlas in och 
sammanställas begränsade till ämnena svenska, matematik och 
engelska. Det var dock länge sedan det räckte med godkända betyg i 
dessa tre ämnen, för att bli behörig till gymnasiet. Idag krävs 
godkänt betyg i fem ytterligare ämnen för behörighet till 
yrkesprogram och nio ytterligare ämnen för behörighet till 
högskoleförberedande utbildning. Riksdagen konstaterade, när 
behörighetskraven skärptes, att basala kunskaper i svenska, 
engelska och matematik inte var tillräckligt för att kunna klara 
gymnasiestudier och ta sig ut på arbetsmarknaden. Staden kan 
därför inte ha lägre ambitioner för de barn som placerats, och en 
noggrann uppföljning bör syfta till att säkerställa barnens 
möjligheter att klara grundskolan och gymnasiet. För placerade barn 
som har kapaciteten att klara högre studier bör ambitionerna från 
stadens sida vara att stötta, motivera och följa upp dessa barn. Det 
ovan anförda resonemanget behöver förtydligas till berörda 
nämnder i kommunstyrelsens vidare behandling av ärendet. 
Att ansvarig socialsekreterare på egen hand manuellt ska samla in 
placerade barns omdömen och betyg för tre ämnen en gång per 
halvår, är inte likalydande med att följa upp skolresultat och 
säkerställa att placerade barn klarar kunskapsmålen. Som framgår i 
socialförvaltningens svar är det svårt för socialsekreterarna att hinna 
med uppföljningen av skolgången. Vad vi efterfrågar är därför 
systematisk och anonymiserad sammanställning av skolresultat på 
aggregerad nivå, precis som redan görs för exempelvis nyanlända 
elever. I den vidare behandling bör kommunstyrelsen uppdra till 
berörda förvaltningar att ta fram ett sådant uppföljningssystem. 
När det gäller svaret om barns rätt till läkar- och 
tandstatusundersökning behandlar detta frågan huvudsakligen ur ett 
organisatoriskt perspektiv, med hänvisning till BUS-samverkan. 
Enskilda barns ärenden tas dock inte upp i BUS. I den vidare 
behandlingen behöver kommunstyrelsen förtydliga hur staden 
uppfyller kraven enligt lagstiftningen och tillser att placerade barn 
får den vård de har rätt till. 
Stadsdelsförvaltningen svarar att rutinen avser alla placeringsformer 
för barn och unga och innebär att en begäran om fysisk, psykisk och 
oral hälsoundersökning skickas till regionen vid varje tillfälle ett 
barn placeras. Vidare innebär rutinen en kontinuerlig uppföljning av 
barns fysiska, psykiska och orala hälsa samt skolresultat under hela 
placeringen fram till avslut. Detta låter väldigt bra, frågan är hur väl 
det efterlevs i praktiken. Ett exempel på praktiskt genomförande 
skulle kunna vara att socialtjänsten rutinmässig vid nytt 
placeringsbeslut remitterar till skolläkaren på den skola barnet 
kommer att gå under placeringstiden. Detta för att säkerställa ett 
komplett vaccinationsskydd, kunna initiera eventuella 
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neuropsykiatriska eller andra utredningars, samt vid behov remittera 
vidare till specialistsjukvård. 
Barn på skyddade boenden omfattas inte formellt av ett eget 
placeringsbeslut, men socialtjänsten har likväl ett särskilt ansvar för 
att säkra att barnen får fullgod undervisning och inte hamnar efter. 
Detta har kommunfullmäktige i enighet påtalat ett flertal gånger de 
senaste åren. Den undervisning som ges idag med ett fåtal timmar 
per vecka eller i värsta fall inga timmar alls är inte tillfredsställande. 
I praktiken drabbas dessa barn dubbelt, både då de av skyddsskäl 
inte kan bo kvar hemma och genom att de riskerar att hamna efter i 
skolarbetet och inte klara kunskapsmålen. I den vidare 
behandlingen behöver Kommunstyrelsen uppdra till ansvariga 
förvaltningar att finna lösningar så att barn på skyddade boende får 
fullgod undervisning. 
Mycket av det socialförvaltningen beskriver i sitt svar är positivt. 
Särskilt gäller det projektet ”skolsamordnare för placerade barn och 
unga” som rönt en hel del intresse från andra delar av landet. 
Kommunstyrelsen bör redan nu förbereda för hur detta kan bli 
ordinarie arbetssätt inom hela socialtjänsten. Samtidigt får man av 
socialförvaltningens svar intrycket av att stadsdelsnämndernas 
uppföljning av placerade barns skolframgång och hälsa redan 
fungerar väl i stor utsträckning. Det stämmer inte med den samlade 
bilden som ges vid besök runt om i stadsdelsnämnderna och inte 
heller med de iakttagelser som stadens socialtjänstinspektörer gjort. 
Ja, det finns ett pågående utvecklingsarbete med fokus på 
skolframgång i de flesta stadsdelsnämnder, men nej, väldigt många 
av stadens placerade barn får inte sin skolgång och hälsa 
säkerställd. 
Inför kommunstyrelsens behandling av skrivelsen behöver det 
därför klargöras att alla placerade barn, utan undantag, har rätt att 
klara skolan och rätt till fullgod hälsa, oavsett placeringsform och 
skolålder. Det måste bli tydligt att det är socialtjänsten som ansvarar 
för detta eftersom det inte finns någon annan myndighet som kan ta 
det ansvaret. Familjehem. HVB-hem och institutioner ansvarar för 
det praktiska genomförandet av stödåtgärder och liknande, men 
socialtjänsten kan aldrig avsäga sitt ansvar för att säkerställa de 
enskilda barnens rättigheter. In loco parentis innebär att när 
samhället genom socialtjänsten tar ansvaret för ett barns dagliga 
vård och uppväxt, måste samhället agera som den bästa föräldern. 
Kommunstyrelsen bör i den vidare behandlingen slå fast att detta 
ska vara den vägledande principen för stadens arbete med placerade 
och omhändertagna barn och unga. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/108-2 (Godkänd - R 1) Svar på remiss. 
 SKHLM 2023/108-1.1 Skrivelse om uppföljning av 

omhändertagna och placerade barns betyg  
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§ 33 
Tryggare hem för barn (SOU 2022:71)  
- anmälningsärende 
SKHLM 2023/120 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälningsärendet och lägger det till 
handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/120-3.1 (Godkänd - R 1) Kontorsutlåtande 
Tryggare hem för barn SOU 2022/71 

 SKHLM 2023/120-1.1 Remiss - Tryggare hem för barn 
(SOU 2022:71) 
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§ 34 
Planärende på samråd: Sätra 2:1 vid Järnbärarvägen  
- anmälningsärende 
SKHLM 2023/198 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälningsärendet och lägger det till 
handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) anmäler för 
Moderaterna ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande, Moderaterna. 
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Bilaga, särskilt uttalande, Moderaterna 
2023-04-27 
  
Planärende på samråd: Sätra 2:1 vid Järnbärarvägen 
  
                  Ärende 34 
                    Sophia Granswed Baat (M) m.fl. 
        
  
Särskilt uttalande 
  
  
Moderaterna är positiva till att Stockholm växer och utvecklas, inte 
minst inom fokus Skärholmen som kommer tillskapa tusentals nya 
bostäder och andra välfärdsverksamheter. Vi ser framförallt ett 
behov av att tillskapa nya större lägenheter i form av bostadsrätter, 
ägarlägenheter och radhus. Att bygga ännu fler hyresrätter i 
Bredäng, som domineras av just hyresrätter är vi tveksamma till. 
Samtidigt gör den rådande konjunkturen det svårt att sälja 
bostadsrätter, men efterfrågan på radhus i Stockholm är fortsatt stor. 
Vi har ett stort problem med att barnfamiljer väljer att flytta från 
Stockholm i brist på större, mer anpassade boenden. Stadsradhus, 
radhus och villor är därför något vi måste producera, om vi vill 
behålla barnfamiljerna i vår stad. 
  
Då Bredäng byggdes var planen och arkitektens idé; öppenhet och 
grönområden mellan de höga husen, vilket släpper in ljus och bidrar 
till trivsel. De planerade husens placering är inklämda i ett mörkt 
område mellan berg och höga hus. I Bredäng borde staden istället 
komplettera med fler lägre hus, radhus och villor, så vi får en mer 
blandad bebyggelse. 
  
Tankebyggarbacken som gränsar till det nya bostadsprojektet 
innefattar 81 hushåll och byggstartades 1968. Då marken är kuperad 
och komplicerad känner vi viss oro kring hur det nya projektet kan 
påverka befintlig byggnation. Vi anser inte att projektet i dess 
nuvarande form passar in speciellt bra i omgivningen, då området 
mellan befintliga lamellhus och radhus blir för skarp. Vi efterfrågar 
därför ett bättre gestaltningsförslag med lägre byggnader. 
  
Fortsättningsvis anser vi att man bör ta ett samlat grepp kring trafik- 
och gångflöden samt parkeringar, både under byggtiden och 
därefter. Även utrymningsvägar vid en eventuell brand saknas i 
beskrivningen. Det är brist på parkeringsplatser redan idag, och 
trots att staden använder sig av ett lågt p-tal i bostadsprojekt nära 
kollektivtrafik, vet vi att många fortfarande väljer att ha egen bil. 
Detta i sin tur skapar parkeringskaos. Vid de nya 
ungdomslägenheterna vid Vårbergstoppen i Vårberg, står bilar 
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parkerade överallt, även på ordinarie genomfartsväg. Detta på grund 
av att man inte planerat för parkeringar, trots att de boende väljer att 
ha egen bil.   
  
Slutligen vill vi poängtera att stadsbyggnadskontoret själva har 
angett området för den planerade byggnationen som en viktig plats 
med stora naturvärden, vilket vi anser att man måste ta hänsyn till i 
projektet. I slänten finns exempelvis både hökar och 
hackspettar.  Samtidigt saknas det en objektsbeskrivning för det 
planerade underjordiska garaget och för hur eventuella sprängningar 
kommer påverka befintliga byggnader, djur och natur. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/198-3 (Godkänd - R 1) SKHLM 2023/198 
Försättsblad. 

 SKHLM 2023/198-4 (Godkänd - R 1) SKHLM 2023/198 
remissvar. 

 SKHLM 2023/198-5 Bilaga 1.Planbeskrivning samråd Sätra 
2:1 vid Järnbärarvägen. 
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§ 35 
Vidaredelegation av beslutanderätt: gemensam 
upphandling av bemanning socionom  
- anmälningsärende 
SKHLM 2023/258 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälningsärendet och lägger det till 
handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/258-4 Vidaredelegation. 
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§ 36 
Patientsäkerhetsberättelser 2022 för äldreomsorgens och 
socialpsykiatrins särskilda boenden  
- anmälningsärende 
SKHLM 2023/292 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälningsärendet och lägger det till 
handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/292-1 (Godkänd - R 1) Anmälan om 
patientsäkerhetsberättelse 2022 för äldreomsorgens och 
socialpsykiatrins särskilda boenden. 
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§ 37 
Protokoll - förvaltningsgruppen  
- anmälningsärende 
  
SKHLM 2023/4 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälningsärendet och lägger det till 
handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/4-6 Protokoll 2023-03-30. 
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§ 38 
Protokoll - Skärholmens pensionärsråd  
- anmälningsärende 
  
SKHLM 2023/6 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälningsärendet och lägger det till 
handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
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§ 39 
Protokoll - gruppledarmöte  
- anmälningsärende 
SKHLM 2023/2 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälningsärendet och lägger det till 
handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/2-2 Protokoll 2023-03-30. 
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§ 40 
Balanslista, SDN 5/2023-04-27  
- anmälningsärende 
  
SKHLM 2023/1 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälningsärendet och lägger det till 
handlingarna. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden Julia Matusenko (S) yrkar att anmälan godkänns och 
läggs till handlingarna och hör enhälligt bifall därtill. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2023/1-7 Balanslista uppdrag - SDN 5/2023-04-27. 
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§ 41 
Badplatser  

Beslut  
Skrivelsen skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för Moderaterna och 
Centerpartiet en skrivelse enligt bilaga att skicka till förvaltningen 
för beredning. 

Beslutsgång 
Ordförande Julia Matusenko (S) yrkar att skrivelsen skickas till 
förvaltningen för beredning och hör bifall därtill. 

Bilaga 
Skrivelse, Moderaterna och Centerpartiet. 
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Bilaga, skrivelse, Moderaterna och Centerpartiet 
Skärholmens stadsdelsnämnd 2023-04-27 
Skrivelse 
  
Alice Vestlin  (C) 
Sophia Granswed Baat (M) mfl. 
  
  
Skrivelse om bad 
  
Vattnet är en stor del av Stockholm. Centerpartiet vill 
tillgängliggöra det fantastiska vatten som finns i hela staden och ta 
vara på de outnyttjade möjligheter som finns. Dels med fler 
strandbad, dels med vattennära broar, badflottar, badstegar och 
soldäck. 
  
Enligt Stockholms ordningsföreskrifter är bad tillåtet vid friluftsbad 
som anordnas av kommunen samt även tio utsedda strandlinjer vid 
Mälaren och Saltsjön. För närvarande kontrollerar staden genom 
miljöförvaltningen under sommarsäsongen på uppdrag av 
stadsdelsförvaltningar vattenkvaliteten vid ett antal badplatser. 
Resultatet av mätningarna kommuniceras via miljöförvaltningens 
hemsida. 
  
Vi vill skapa fler och bättre bad- och kallbadsmöjligheter i 
Stockholms olika stadsdelar. Där badmöjligheter helt saknas kan 
badflottar eller mer permanenta badbryggor placeras ut. En annan 
lösning är små kallbadhus med bastu som kan placeras längs med 
stadens stränder och kajer. Genom att skapa fler badmöjligheter 
avlastar vi också våra större strandbad som i flera fall lider av dålig 
vattenkvalitet. 
  
Vi anser att fler av de badplatser som föreslagits i den av staden 
antagna handlingsplanen för nya bad bör skyndsamt tas vidare av 
berörda nämnder och särskilt i Brunnsviken, Hammarby sjöstad, 
västra Gröndal, Farsta Strand samt på norra Stora Essingen. 
  
I vår stadsdel finns det redan idag många vackra och populära 
badplatser. Sätrastrandbadet, som i höstas fick ett lyft genom den 
efterlängtade Sätrabastun, är ett gott exempel. Vi vill uppmuntra 
förvaltningen att fortsätta investera i och utveckla våra strandbad. 
  
Vi anser att fler platser längs strandpromenaden i Sätraskogens 
naturreservat borde tillgängliggöras för bad. På sträckan mellan 
Johannesdalsbadet och Skärholmens gård krävs en mer aktiv 
slyröjning längs vattnet för att tillgängliggöra för mer spontant bad. 
Vidare bör fler badstegar placeras på utvalda platser mellan 
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Sätrastrandbadet och Sätra varv för att underlätta bad längs större 
delar av strandpromenaden. 
  
Vi ser det som angeläget att Skärholmens stadsdelsnämnd snarast 
tar initiativ för att tillgängliggöra fler platser längs med 
strandpromenaden för bad för allmänheten, exempelvis med 
badstegar och genom att röja sly för att underlätta för medborgare 
att ta sig ner och upp ur vattnet. 
Därför vill jag ställa följande frågor till stadsdelsförvaltningen: 
  
I stadens budget för 2023 står det att stadsdelsnämnderna ska bidra 
till arbetet med att tillskapa fler badplatser. Vilket arbete pågår i 
förvaltningen för att öka antalet badplatser inom 
stadsdelsnämndområdet? 
Hur arbetar förvaltningen för att genomföra handlingsplanen för nya 
bad och med de särskilt utpekade platserna? 
Hur mycket pengar har förvaltningen avsatt i sin investeringsbudget 
för att uppföra badbryggor, badflottar, bastuflottar, badstegar och 
liknande? 
Hur mycket pengar har nämnden sökt från potten Stockholm vid 
vatten i CM4 för att tillgängliggöra vattnet inom sitt geografiska 
område för bad? 
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§ 42 
Hemställan gällande vårdcentral i Sätra  

Beslut  
Skrivelsen avslås. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler en skrivelse enligt bilaga 
att skicka till förvaltningen för beredning. 

Beslutsgång 
Ordförande Julia Matusenko (S) yrkar att skrivelsen ska avslås. 
Ordförande Julia Matusenko (S) hör att det finns två förslag till 
beslut, att skicka skrivelsen för beredning samt att avslå skrivelsen. 
Hon ställer dessa mot varandra och hör bifall till att avslå 
skrivelsen. 
Votering genom handuppräckning begärs. 
 Förslag 1: att skicka skrivelsen till förvaltningen för beredning - 5 
(fem) röster. 
Förslag 2: att avslå skrivelsen - fem (5) röster 
Avstår från att rösta: tre (3) ledamöter. 
Då resultatet av handuppräckningen visar 5 röster för vardera 
förslag och då ordföranden röstar för att avslå skrivelsen finner 
ordförande Julia Matusenko (S) att förslag 2, att avslå skrivelsen, 
funnit gehör. 
Reservation 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för förslaget att skicka skrivelsen till 
förvaltningen för beredning. 
Ledamoten Mikael Sundin (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förslaget att skicka skrivelsen till förvaltningen för 
beredning. 
Ledamoten Elisabeth Johnsson (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förslaget att skicka skrivelsen till förvaltningen för 
beredning. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förslaget att skicka skrivelsen till förvaltningen för 
beredning. 

Bilaga 
Skrivelse, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
2023-04-27 
Skrivelse 
  
Hemställan gällande vårdcentralen i Sätra 
  
Fokus Skärholmen är det större projekt som pågår i stadsdelen 
Skärholmen. I projektet pekas det ut att det finns en stark social 
aspekt inbakad i byggandet av det nya Skärholmen. 
Det som är oroväckande är att samtidigt som stadsdelen beräknas 
expandera kraftigt vad gäller befolkningsmängd, aviserar region 
Stockholm att man drar ner på primärvårdens närvaro. Enligt 
uppgift ska Vårdcentralen i Sätra slås ihop permanent med 
vårdcentralen i Bredäng. Detta är inte socialt hållbart. 
Det är också ur folkhälsosynvinkel märkligt att regionens 
förvaltningsledning istället vill dra ner på primärvårdens närvaro, 
med en viss periodicitet kommer undersökningar som visar på en 
lägre livslängd i socioekonomiskt svagare områden. 
Vi vill därför göra en hemställan till regionfullmäktige samt 
regionförvaltningens högsta ledning att Sätra vårdcentral ska 
återetableras i Sätra. Det är fullt rimligt att när området expanderar i 
alla dess delar att det finns minst en vårdcentral i varje centrum i 
hela stadsdelen. 
  
Mot bakgrund av detta föreslår vi: 
1. Att Stadsdelsnämnden beslutar att överlämna denna skrivelse och 
tillika hemställan till regionfullmäktige, samt till 
regionförvaltningens högsta ledning. 
  
2. Att stadsdelsnämnden beslutar att förvaltningen skyndsamt skall 
distribuera hemställan enligt beslut. 
  
3. Att hemställan omedelbart justeras 
  
Tapani Juntunen (SD) 
  
Roland Johansson (SD) 
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§ 43 
Aanlys av potentiella samarbeten med civilsamhället  

Beslut  
Skrivelsen avslås. 
 

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler en skrivelse enligt bilaga 
att skicka till förvaltningen för beredning. 

Beslutsgång 
Ordförande Julia Matusenko (S) yrkar att skrivelsen ska avslås. 
Ordförande Julia Matusenko (S) hör att det finns två förslag till 
beslut, att skicka skrivelsen för beredning samt att avslå skrivelsen. 
Hon ställer dessa mot varandra och hör bifall till att avslå 
skrivelsen. 

Reservation 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förslaget att skicka skrivelsen till förvaltningen för 
beredning. 

Bilaga 
Skrivelse, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
2023-04-27 
Skrivelse 
  
Skrivelse – Analys kring potentiella samarbeten med civilsamhället 
  
För några år sedan genomförde Skärholmens stadsdelsförvaltning 
en kartläggning kring vilka föreningar som är aktiva i stadsdelen. 
Funktionen samordnare för civilsamhället finns fortfarande kvar i 
förvaltningen. Vi skulle vilja gå ett steg längre gällande denna 
kartläggning. Vi vill se en analys kring vilka potentiella samarbeten 
förvaltningen kan ha med civilsamhället utifrån den aktuella 
verksamhetsplanen, utifrån befintliga processer och de olika 
utpekade målen. Vi är medvetna om att förvaltningen i årets budget 
har ett mycket begränsat utrymme för nya projekt, men vi tänker att 
de resurser som redan finns avseende respektive område, ska 
användas så effektivt som möjligt. 
Mot bakgrund av detta föreslår vi: 
Att förvaltningen genomför en analys utifrån verksamhetsplanen, 
och utreder vilka tänkbara samarbeten som kan bli aktuella med de 
aktiva föreningarna i stadsdelen för att uppnå de preciserade målen i 
verksamhetsplanen. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
  
Roland Johansson (SD) 
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§ 44 
Stadsdelens bästa pizza  

Förslag till beslut 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler en skrivelse enligt bilaga 
att skicka till förvaltningen för beredning. 

Beslutsgång 
Ordförande Julia Matusenko (S) yrkar att skrivelsen ska avslås. 
Ordförande Julia Matusenko (S) hör att det finns två förslag till 
beslut, att skicka skrivelsen för beredning samt att avslå skrivelsen. 
Hon ställer dessa mot varandra och hör bifall till att avslå 
skrivelsen. 

Reservation 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för förslaget att skicka skrivelsen till förvaltningen för 
beredning. 

Bilaga 
Skrivelse, Sverigedemokraterna. 
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Bilaga, skrivelse, Sverigedemokraterna 
Skärholmens Stadsdelsnämnd 
2023-04-27 
Skrivelse 
Skrivelse – Stadsdelens bästa Pizza 
  
Pizza har blivit en del av den svenska matkulturen. Pizzan har till 
och med fått en egen inofficiell dag – nyårsdagen. Det nya året skall 
inledas med en pizza. Att det just är något som växt fram spontant 
utan någon politisk inblandning är något vi uppskattar. 
  
Vi vill därför utlysa en tävling om att utse stadsdelens bästa pizza. 
Vi tänker att bäst pizza kan handla om både smak och pris, med 
tanke på det svåra ekonomiska läget. Vi vill också att det finns 
utrymme för folkets röst, så medborgare i stadsdelen kan beredas en 
demokratisk möjlighet att provsmaka och även rösta på den pizza de 
tycker är bäst. Vi vill därför att förvaltningen anordnar en 
Pizzafestival, där allmänheten får möjlighet att provsmaka och 
betygsätta de olika pizzorna som lokala pizzerior har tagit fram. 
  
Vi föreslår detta som ett sätt att lyfta fram det lokala näringslivet, 
men det är också ett kulturprojekt som vi tror har en viss förenande 
kraft på det lokala planet. Alla har vitt spridda åsikter om pizzan 
som fenomen. 
  
Mot bakgrund av detta föreslår vi: 
Att förvaltningen utreder om och hur det är praktiskt möjligt att 
utlysa och genomföra en pizzafestival med en tävling i syfte att utse 
den bästa pizzan i stadsdelen. 
  
Tapani Juntunen (SD) 
Roland Johansson (SD) 
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Då inga övriga frågor kvarstod avslutade ordförande Julia 
Matusenko (S) sammanträdet kl 20.55. 
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